
پایانِ»کلیهفروشی«
 وزارت بهداشت »سامانه پیوند« را طراحی کرد

دلالانِ جــانِ مردم برای »پــول« به هر 
طریقی متوســل می شــدند؛ یــک روز 
دیوارهای شهر جولان گاه تراکت هایشان 
بود و یک روز سایت های اینترنتی را برای 
رونق تجارتی سیاه  انتخاب می کردند و با 
سوءاستفاده از رنج مردم، سودهایی کلان 

به جیب می زدند.
در این میان نیز بیمارانی بودند که چشم 
امیدشان به دلالان جان بود و عده ای هم از 
رنج روزگار و برای باز کردن گره مشکلات 
مالی شــان چاره ای جز تــن دادن به این 
تجارت سیاه نداشتند؛ نه نظارتی بود و نه 

توانایی اقدام علیه کلیه فروش ها...
به گزارش ایسنا،  بازار سیاه خرید و فروش 
کلیه آنقدر داغ بود که کمتر کســی فکر 
می کرد بتوان آن را متوقف کرد. از طرفی 
همیشــه بیمارانی نیاز به کلیه داشــتند 
و عده ای هم نیازمند پــول. دلالان نیز از 
دردمندی مردم و بیماران سوءاســتفاده 
کرده و واســطه تجارتی می شدند که دو 
طــرف آن باخت بود؛ چراکه از یک ســو 
گیرنده باید هزینه گزافی می پرداخت و از 
سوی دیگر دهنده کلیه، اندک پولی گیرش 
می آمــد و در این بین دلالان ســودهای 
کلان به جیب می زدند و چیز دیگری هم 

برایشان اهمیت نداشت.
بر همین اســاس وزارت بهداشتی ها به 
فکر چاره ای برای در هــم پیچیدن بازار 
سیاه خرید و فروش کلیه افتادند و طرح 
»ســاماندهی اهدای کلیه از فرد زنده« را 
تدوین کردند؛ به طوری که »سامانه پیوند« 
طراحی شد و قرار اســت به زودی آغاز به 
کار کند و امید می رود کــه بتواند میزان 
تخلفات در حوزه اهدای کلیه را به حداقل 
برساند.طراحی این سامانه به گونه ای است 
که فردی که تمایل به اهدای کلیه دارد و 

فردی که به دریافت کلیه نیاز دارد، در آن 
ثبت نام کرده و تمام اطلاعات و شرایط وی 
در سامانه ثبت شده و از سوی متخصصان 
پیوند و اورولوژی رصد می شود. در نهایت 
پس از گرفتن آزمایش های خونی و... از دو 
طرف و آزمایش روانپزشــکی از فرد اهدا 
کننده، دو موردی که بیشترین تطابق را 
با یکدیگر داشته باشند، با در نظر گرفتن 
ســایر اولویت ها بدون آنکه اهداکننده و 
گیرنده یکدیگر را بشناسند، عمل پیوند 
انجام می شود. مسئولان وزارت بهداشت 
و انجمــن حمایــت از بیمــاران کلیوی 
معتقدند که اجرای این طــرح می تواند 
بساط کلیه فروشی را جمع کرده و  جانی 
تازه به حوزه  پیوند کلیه از فرد زنده بدمد.
هدیه ای برای ایثارگران کلیه

باید توجه کرد که در حال حاضر  
۶۰ درصــد پیوندهای کلیــه از بیماران 
مرگ مغزی و ۴۰ درصد آن از افراد زنده 
اتفاق می افتد. از طرفی در کنار هزینه های 
بیمارستانی پیوند کلیه، هدیه ای هم تحت 
عنوان هدیه ایثار برای شخص اهدا کننده 
کلیه در نظر گرفته می شــود که بخشی 
از مبلغ آن توســط خانواده فرد گیرنده، 
بخشی توســط خیرین، وزارت بهداشت 
و بنیــاد بیماری های خاص بــه ایثارگر 

پرداخت می شود.
انجام سالانه ۳۰۰۰ پیوند کلیه 

در کشور
در همین راســتا، دکتر مهدی شادنوش، 
رئیس مرکز مدیریت پیوند و بیماری های 
وزارت بهداشت درباره وضعیت پیوند کلیه 
در کشور به ایسنا، می گوید: تقریبا سالانه 
حدود ۳۰۰۰ پیوند کلیه در کشور انجام 
می شــود که بیش از ۶۰ درصــد آن ها از 
اهداکنندگان مرگ مغزی اتفاق می افتد. 

در عین حال از مرداد ماه امسال ساماندهی 
منظمی در حوزه اهدای کلیه از فرد زنده 

نیز اتفاق افتاد.
پیوند کلیه از افراد زنده بدون 

حاشیه شد
وی افزود: این درحالیست که پیش از این 
ســاماندهی، بحث هایی در زمینه عنوان 
زشــتی به نام خرید و فروش کلیه، روان 
جامعه را مخدوش می کــرد که با تدوین 
آیین نامه ای در زمینه اهدای کلیه از افراد 
زنده از سوی وزارت بهداشت و اجرای آن 
در کشور، در حال حاضر دیگر وجهه زشت 
این موضوع کاملا برطرف شده است و از 
شهریور ماه امسال تا کنون حدود ۶۶ مورد 
پیوند کلیه از افراد زنده در کشــور انجام 
شده است که هیچ گونه حاشیه ای هم به 

دنبال نداشته است.
پیوند کلیه زیرنظر مستقیم 

وزارت بهداشت
شادنوش تاکید کرد: در حال حاضر کلیه 
اقدامات مربوط به تخصیص کلیه در کشور 
مستقیما تحت نظر مرکز مدیریت پیوند 
وزارت بهداشت اتفاق می افتد. پیوند کلیه 
از فرد زنده هم کاملا مشخص و نظام مند 
شده اســت و هدیه ای هم با عنوان هدیه 
ایثار به اهداکننده داده می شــود و اخیرا 
نیز تقریبا میزان آن دو برابر شــده است. 
با این اقدام از مواجهه مســتقیم گیرنده 
و اهداکننــده جلوگیــری می کنیــم و 

محرمانگی موضوع هم حفظ می شــود.
وی با بیان اینکه آنقدری که پیوند کلیه در 
بهبود کیفیت زندگی افراد موثر بود، نقاط 
منفی نداشــت، گفت: البته همان درصد 
کمی هم که چهره ایــن کار ایثارگرانه را 
مخدوش می کرد، با تدبیری که اندیشیده 
شد، ســاماندهی شــد. در عین حال هر 
کسی هم نمی تواند پیوند کلیه انجام دهد، 
آزمایش HLA TYOING انجام می دهیم 
و اهداکننده ای که بیشــترین تطابق را با 
گیرنده داشته باشد، اهدا را انجام می دهد 
و تخصیص هم به صــورت مرکزی انجام 

می شود.
اهدای عضــوِ خارجی ها در 

ایران؛ آری یا خیر؟
شــادنوش درباره اهدای عضو برای اتباع 
خارجی نیز گفت: اتباع خارجی نمی توانند 
در کشور اهدای عضو انجام دهند. در همه 

جای دنیا نیز همین روال مرسوم است.
جلوگیری از اختلالات کلیوی 
برنامه جدی وزارت بهداشت 

وی در ادامه صحبت هایــش تاکید کرد: 
البته برنامه اصلی ما این است که مردم با 
تغییر سبک زندگی و رعایت موارد بسیار 
مهمی مانند تغذیه، تحــرک، مراقبت از 
عدم ابتلا به دیابت، فشار خون و... باید از 
افزایش بیماران دچــار اختلالات کلیوی 

جلوگیری شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر با رشــد 

ســالیانه هفت درصدی بیماران مبتلا به 
اختلالات کلیوی مواجهیم که آمار بسیار 
بالایی است، گفت: واقعا در سال های آینده 
امکان پاسخ دهی به این میزان از بیماران 
کلیوی وجود نخواهد داشت. کار اساسی 
پیشگیری است؛ به طوری که باید زندگی 
باکیفیت تر و ســالم تری را برای خودمان 
فراهم کنیم.شــادنوش با بیان اینکه در 
حال حاضر حدود ۳۴ هزار بیمار کلیوی در 
کشور وجود دارند، گفت: در حوزه دیالیز 
تــلاش کرده ایم که زیرســاخت هایمان 
پاســخگوی این تعداد بیماران باشد. در 
مدت اخیر با حدود ۱۴۵۰ دستگاه دیالیز 
اعم از تولیــد داخلــی و وارداتی در حال 
توسعه مراکز ۶۰۰ گانه دیالیزمان هستیم. 
علاوه بر توسعه این مراکز، کار جایگزینی 
دستگاه های دیالیز فرسوده با دستگاه های 
جدید را هم انجام می دهیــم؛ به طوری 
که حدود ۶۵۰ دستگاه دیالیز جایگزین 

دستگاه های قدیمی و فرسوده می شود.
اضافه شدن ۸۰۰ تخت دیالیز

وی از اضافه شــدن ۸۰۰ تخت 
جدید دیالیز به مراکــز دیالیز خبر داد و 
گفت: این اقدام نســبت تخت دیالیز به 
بیمــار را از ۴.۶۸ به ۴.۳۱ می رســاند. به 
این معنی کــه به ازای هــر ۴.۳۱ بیمار، 
یک تخت دیالیز وجود خواهد داشت که 
 این رقم با اســتانداردهای جهانی برابری 

می کند.

سخنگوی ناجا خبر داد:

دستگیریتعدادیازآشوبگران
حوادثاخیر

باشگاه خبرنگاران جوان: سخنگوی ناجا اظهار 
داشت: همان طور که مردم عزیز در جریان هستند 
پس از اجرای طرح مدیریت سوخت، شاهد اظهار 
نگرانی هایی از ســوی بخشــی از مردم بودیم که 
با اعتراضاتی همراه بود و عــده ای فرصت طلب با 
سوءاستفاده و بهره برداری از فضای حاکم بر جامعه، 
بستر برخی تحرکات خرابکارانه را به وجود آوردند.

سردار احمد نوریان  افزود: در فضای این تحرکات، 
عناصری که عمدتا از طیف؛ منافقان، ســلطنت 
طلب ها، اراذل و اوباش و در یک کلام »اشرار« که 
با سازماندهی جبهه اســتکبار و عوامل منطقه ای 
و داخلی آن ها از مطالبات مردمی سوء اســتفاده 
کرده و سعی در »موج سواری« داشتند و با تلاش 
بــرای برهم زدن نظــم و امنیت، تخریــب اموال 
عمومی، به کسب و کار مردم آسیب رسانده و باعث 
خسارت های مالی و بعضا جانی شدند و مهم تر از 
همه با ایجاد ناامنی در جامعه، رعب و وحشت ایجاد 
کردند که قطعا این اقدامات جز خوشحال کردن 
دشمنان قسم خورده جمهوری اسلامی ایران، ثمره 
دیگری نداشت. ســخنگوی نیروی انتظامی بیان 
کرد: در این میان، نیروی انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران در عمل به وظایف ذاتی و قانونی، بدون تعلل، 
مقتدرانه و با به کارگیری ظرفیت های اطلاعاتی، 
انتظامی و عملیاتی خود تــلاش کرد در وهله اول 
بروز این حوادث، به واسطه »جو هیجانی« که در 
جامعه ایجاد شــده بود، با »هوشیاری« وارد عمل 
شود، آرام کردن جو هیجانی از یک سو و جلوگیری 
از تعرض به جان و مال مردم در برابر تحرک کور و 
تخریب گرانه اشرار در گام اول و در مرحله بعدی با 
بررسی ابعاد موضوع با بهره گیری از راهبرد کنترل و 
مدیریت بحران، جداسازی صف مردم از اشرار را در 
دستور کار قرار داد که البته بیانات حکیمانه رهبر 
معظم انقلاب به این جدا ســازی کمک کرد و آبی 
بود بر آتش بزرگی که در کشور شعله ور شده بود.

سردار نوریان اضافه کرد: گام بعدی؛ تمرکز بر روی 
عناصر اصلی و گردانندگان صحنه ای و جلوگیری از 
حجم تخریب ها و گسترش ناامنی ها بود، اقدامات 
اطلاعاتی، شناسایی عوامل این تحرکات و ارتباط 
آن ها با دست های پشــت پرده در خارج از کشور 
مهم ترین بخش مأموریت ناجا بود که با همکاری 
نیرو های جان بر کف بســیج و سایر دستگاه های 
امنیتی و همراهی مردم به نتیجه رسید، تعداد قابل 

توجهی از اشرار و عناصر آشوبگر دستگیر شدند.

در صورت تصویب شورای شهر؛

تخصیصکارتبلیت300هزار
تومانیبهسربازان

ایسنا: عضو کمیسیون حمل و نقل شورای شهر 
تهران از تصویب اختصاص2۰۰۰ ســهمیه کارت 
بلیت ۳۰۰هزار تومانی به سربازان در این کمیسیون 
در فاز اول خبر داد. افشین حبیب زاده با بیان اینکه 
کمیســیون حمل و نقل شورای شــهر تهران در 
جلســه ای موضوع ارائه کارت بلیت تخفیف دار به 
ســربازان را مورد بررســی قرار داد، گفت: در این 
جلسه کمیســیون حمل و نقل به این جمع بندی 
رســید که می تواند با کمک ســتاد کل نیروهای 
مسلح کارت بلیت تخفیف دار به سربازان بدهد. وی 
با بیان اینکه با توجه به سهمیه ای که برای کارت 
بلیت های تخفیف دار در نظر گرفته شده می توان 
نسبت به صدور اقدام کرد،  گفت: بر همین اساس 
فعلا در فاز اول برای  2۰۰۰ نفر سرباز تا سقف هر 
کارت ۳۰۰ هزار تومان صادر می شود. رئیس کمیته 
عمران شورای شهر تهران با بیان اینکه براین اساس 
نیروهای مسلح، ســربازان را به شهرداری معرفی 
می کنند، گفت:  کارت بلیت های سربازان ۳۰۰هزار 
تومان شــارژ می شــود، اما از این میان 2۰درصد 
مبلغ را ســتاد کل و ۸۰ درصد را نیز شــهرداری 
تهران پرداخــت می کند.حبیــب زاده افزود: این 
مهم در کمیسیون حمل و نقل شورای شهر مورد 
 تایید قرار گرفته و باید در صحن شورا نیز تصویب 

شود.

 مدیر کل درمان غیرمستقیم سازمان 
تأمین اجتماعی:

رفعمشکلتاییدیهاینترنتینسخ
تامیناجتماعی

شهر خبر: پیرو مشکلات ایجاد شده طی روزهای 
اخیر در بهره گیری از ســامانه های برخط سازمان 
تأمیــن اجتماعی و ایجاد اختلالاتــی برای تأیید 
نســخ دارویی، مدیــر کل درمان غیرمســتقیم 
ســازمان تأمین اجتماعی تا زمــان رفع اختلال 
خطــوط مخابراتی، آدرســی دیگر را بــه منظور 
بهره بــرداری مراکــز درمانــی طرف قــرارداد و 
کاهش مشــکلات بیماران برای دریافت تاییدیه 
نسخه های دارویی شان اعلام کرد. شهرام غفاری 
ادامه داد: در ایــن خصوص طی هماهنگی های به 
عمل آمده با بســیاری از دفاتر رسیدگی به اسناد 
پزشــکی نســبت به ضرورت انجام هماهنگی در 
واحدهای طــرف قرارداد در راســتای جلوگیری 
از توقف ارائه خدمــات به بیماران اقدام شــد.به 
گفته مدیرکل درمان غیرمستقیم سازمان تأمین 
اجتماعی، برای رفع مشــکلات ایجاد شده آدرس 
IT اینترنتــی ۱۰.۱۹.۱۷۱.۱۳۰ به طور موقت تا 
 Darman.tamin.ir اطلاع ثانوی جایگزین آدرس 
 شــده و در اختیار واحدهای درمانــی بهره بردار 

قرار گرفت.
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 naslefardanews  
  naslfarda

پنجشنبه 30 آبان 1398  
سال بیست و نهم| شمـاره 6107
21 نوامبر 2019 | 23 ربیع الاول 1441

جـامـعـه
Society7 دسترسیبهاینترنتبااستفاده 

ازشبکهملی
یلدا توکلی / گروه جامعه

   tavakoli.yalda11@gmail.com 

قطعی اینترنت یکی از مشکلاتی است که این 
روزها اکثر مردم با آن روبه رو هستند، دسترسی 
به سایت ها و شــبکه های مجازی امکان پذیر 
نیست، اما در این میان می توان به تعدادی از وب 

سایت های داخلی دسترسی پیدا کرد . 
دسترسی به شبکه ملی اطلاعات 

محدودیت دسترســی بــه اینترنت با 
تصویب شــورای امنیت صورت گرفته است، 
وب ســایت های داخلی از جمله سایت بانک ها 
و ادارات دولتی، خبرگزاری های داخلی و ظاهرا 
تمام  وب سایت هایی که سرورهای داخلی دارند، 
قابل دسترس هســتند؛ البته برای دستیابی 
به این ســایت ها باید به جای جست وجوی آن 
در گوگل، به صــورت مســتقیم آدرس آن را 
در نوار اینترنت بنویســید.با نوشــتن آدرس 
وب ســایت داخلی مورد نظر، سایت مذکور با 
وجود محدودیت دسترسی به اینترنت جهانی، 
برای شما به نمایش درمی آید و به نظر می رسد 
این همان شبکه ملی اطلاعات است که در چند 
سال گذشته بارها به آن اشــاره شده و شاید تا 
پیش از اختلالات این چند روز، کمتر به صورت 
ملموس اســتفاده از آن مورد توجه قرار گرفته 
بود. البته برخورداری از شبکه اینترنت داخلی 
و خدمات آنلاین بومی در شــرایطی که شبکه 
اینترنــت جهانی برای کاربــران با محدودیت 
مواجه است، نشان از شبکه ملی اطلاعات است 
که اگرچه هنوز نتوانسته به بلوغی که مد نظر 
مرکز ملی فضای مجازی اســت، برسد، اما به 
نحوی محدودیــت کاربران در دسترســی به 
اینترنت را کاهش داده اســت تا در شــرایطی 
که اینترنت جهانی قطع است، زیرساخت های 
اینترنت ملــی از جمله ســایت های داخلی و 
نهادهایی مانند بانک ها و ادارات دولتی به کار 

خود ادامه دهد.
زیرساخت شبکه ملی اطلاعات 
پیشرفت قابل توجهی داشته است

اگرچه عده ای همواره راه اندازی شــبکه ملی 
اطلاعات را مســاوی با قطعی اینترنت و قطع 
ارتباط با شبکه جهانی می دانستند، اما مسئولان 
همواره این موضوع را رد کرده و عنوان کردند که 
اینترنت باید به عنوان یک خدمت روی شبکه 
ملی اطلاعــات ارائه شــود.محمدجواد آذری 
جهرمی وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات  با 
تاکید بر اینکه زیرساخت شبکه ملی اطلاعات 
پیشرفت قابل توجهی داشته، تصریح کرد که اگر 
زیرساخت شبکه ملی اطلاعات نبود، خدمات 
داخلی نداشتیم و بسیاری از زیرساخت های مهم 
دیگر دچار اشکال می شــد و شاید دو میلیون 
راننده تاکســی اینترنتی و مردم دچارمشکل 
بودنــد، بانک ها مختــل و بســیاری مباحث 
دیگرپیش می آمد.همچنین دسترسی مردم 
به محتوا و خدمات داخلی نباید منوط به اتصال 
به اینترنت باشد و آنچه شبکه ملی اطلاعات را 
از اینترنت متمایز می کنــد، ایجاد مزیت های 
رقابتی برای محتــوا و خدمات داخلی از منظر 
کیفیت ارائه خدمت و قیمت دریافت خدمات 

نسبت به خدمات خارجی است.
کاهش وابستگی به شبکه جهانی 

اینترنت
 طرح شــبکه ملی اطلاعات در کشور از اواخر 
سال ۱۳۸۴ مطرح و مهم ترین دلیل پیاده سازی 
این شبکه در آن سال  کاهش وابستگی به شبکه 
جهانی اینترنت اعلام شد، اما در سال های بعد 
عملا اجرای این طرح با کندی صورت گرفت تا 
این که در دوره وزارت محمود واعظی در وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعــات دولت یازدهم، 
اجرای این طرح پیگیری و در نهایت در اواخر 
همان دولت فازهای اول، دوم و سوم آن افتتاح 
و رونمایی شد.طرح  در سند »ضرورت تبیین 
الزامات شبکه ملی اطلاعات« که سایت مرکز 
ملی فضای مجازی منتشر کرده، آمده که شبکه 
ملی اطلاعات به عنوان زیرســاخت ارتباطی 
کل فضای مجازی، شــبکه همه شــبکه های 
کشور است. شــبکه ملی اطلاعات متشکل از 
زیرســاخت های ارتباطی با مدیریت مستقل 
کاملًا داخلی، شبکه ای حفاظت شده نسبت به 
اینترنت و شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا 
و خدمات ارتباطی سراسری برای آحاد مردم 
است.این شبکه در چارچوب قوانین جمهوری 
اسلامی ایران با پشتیبانی کامل از دیگر اقدامات 
آموزشــی، حقوقی و قضایی به نحو مطلوب و 
مطمئن تامین کننده نیازهــای ارتباطی برای 
انــواع ذی نفعانی که حداقل یکــی از آن ها در 

داخل کشور قرار دارد، است. 

مقاله

شهروندان اصفهانی بازهم حماسه آفرین می شوندمردم مستندات خود از اخلالگران را به سامانه »سجام« ارسال کنند
مهر: مدیرکل پیشگیری های مردمی معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه از مردم خواست مستندات خود درباره 
اخلالگران امنیت را به سامانه سجام ارسال کنند.علی اصغر رفاهی با اشاره به طرح اصلاح قیمت بنزین گفت: برابر بیانیه ریاست قوه قضائیه 
دستگاه قضایی خود را موظف برای رفع مشکلات احتمالی در فرایند اجرا می داند. مقرر شده از طریق برنامه سجام دو کمک مهم در این 
راستا داشته باشیم.وی افزود: برخی از افراد از این موضوع سوءاستفاده هایی کردند و اخلال در نظم عمومی داشتند و اقداماتی را خلاف 
موازین قانونی از جمله آتش زدن بانک ها و اماکن خصوصی و عمومی داشتند. از تمام مردم به ویژه دیده بانان می خواهم هر گونه مستند، 
عکس، مدرک یا فیلم و مستندی از خرابکاران دارند به سامانه سجام به نشانی www. Sajamscpd.ir ارسال کنند. این مقام مسئول افزود: 

کمیته ای بر اساس بیانیه ریاست قوه قضائیه تشکیل شده و گزارش ها به آن کمیته ارسال  می شود.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان اصفهان از اجتماع اعتراضی مردم اصفهان نسبت به حوادث اخیرخبرداد و گفت: به 
دنبال درخواست مردم ولایت مدار استان و هماهنگی انجام شده، درروز پنج شنبه ســی ام آبان ماه راهپیمایی از مسیرخیابان کمال 
اسماعیل، خیابان پاسداران انجام می شود. محمدعلی احمدی افزود: این اجتماع به منظور اطاعت از ولی امر و حمایت از امنیت میهن 
اسلامی همچنین اعلام انزجارو محکوم کردن اقدامات هنجارشکنانه آشوبگران برگزار خواهد شد. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی استان در ادامه با اشاره به اتفاقات اخیرگرانی بنزین اظهار داشت: بدون شک حواشی تلخ روزهای گذشته که درپی اعتراضات به 
حق مردمی نسبت به افزایش قیمت بنزین ایجاد شد هیچ ارتباطی با مردم شریف ایران ندارد و برنامه آن دسته از اغتشاشگران با هدایت 

و کمک های استکبار جهانی بود که موجب سلب امنیت و آسایش هم وطنان و آسیب به اموال عمومی و خصوصی شد.

چندی پیش دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش، 
حکم معلمان متخلف در مدارس را از تذکرکتبی تا 
اخراج اعلام کرده که یکی از این تخلفات تنبیه بدنی 
دانش آموزان است. بدون شک اصلاح شیوه تربیتی 
درمدارس نیاز ضروری است که هرچه سریع تر باید 
عملی شود، اما به زعم بسیاری از والدین، رهاسازی 
دانش آموزان نیز مصداق از آن طرف بام افتادن است. 
قاسم احمدی لاشکی نایب رئیس کمیسیون آموزش 
وتحقیقات مجلس شورای اسلامی طی گفت وگو با 
»نسل فردا« به سوالات مطرح شده پاسخ داد که در 

ادامه می خوانید:
یقیقنا هیچ خانواده ای با تنبیه فرزندش   
موافق نیست، اما اغلب این پرسش را 
مطرح می کنند که مگر مدرسه جای آموزش و 
پرورش و تربیت نیســت؟ به عبارتی آیا بهتر 

نیســت جایگزینی هم برای تربیت صحیح 
دانش آموزان در نظرگرفته شود؟

این یک موضوع بسیار مهم است و طی یک مصاحبه 
حق مطلب ادا نمی شود. قدیمی ها می گفتند چوب 
استاد گل است و جور استاد به از مهر پدر. امروز زمانه 
عوض شده و ضریب تحمل ها و رفتارها متفاوت شده 
است. به نظر من هم اگر می خواهیم آموزش درست 
منتقل شود باید درکنارش پرورش هم داشته باشیم، 
اما اینکه ابزار تربیت را تنبیه بدنی بدانیم غلط است. 
به دین اسلام هم که مراجعه می کنیم می گوید اگر 
لازم شد با فرزندانتان قهر کنید لکن نه قهر طولانی. 
بنابراین از آن جا که تنبیه هــای بدنی خلاف قانون 
اســت باید در مدارس هم  از تنبیه هــای غیربدنی 

استفاده کرد.
آیا نادیده گرفتن دانش آموز در کلاس و 
مدرسه آسیب های روحی روانی به دنبال 

ندارد؟
خیر اگر به درســتی اعمال شود تاثیر منفی نخواهد 
داشــت. به هرحال معلــم می تواند چنــد روزی با 
دانش آموزش به گونه ای برخورد کند که رفتارمهربانانه 
دیروز را از او نبیند البته تا حدی که دانش آموز متوجه 
خطا و عملکرد درسی ضعیفش بشود. لذا باید از تنبیه 
تعریف صحیحی داشــت. اتفاقا با تنبیه های روحی 
روانی اصولی می توان آســیب ها را به حداقل رساند. 
تنبیه خوب نیســت اما درجایی هم نیاز است و باید 
به صورت اصولی و علمی انجام شــود یعنی با تغییر 

رفتار باشد.
قرار است از این به بعد درمدارس کشور 
به جای تنبیه بدنی از تنبیه روحی روانی 

استفاده شود؟ 
هنوز دستور مشخصی برای آن ابلاغ نشده وجایگزینی 
برای آن نداریم، امــا انتظار مــی رود معلمانی که 
دردانشگاه های فرهنگیان تعلیم می بینند این نکته 
را هم به عنوان یک واحد درســی آمــوزش ببینند. 
 باید برای تنبیــه بدنی در مــدارس جایگزین پیدا 

کنیم. 
باید درسی باشــد که وقتی نتوانستیم دانش آموزی 
را درســت تربیت کنیــم بدانیم از چه شــیوه های 
روانشناسی جدید می توان استفاده کرد و از آن طریق 
مشکل را حل کنیم. لذا برای همین هم باید راهکاری 
پیدا کنیم. حذف تنبیه بدنی در مدارس سراسرکشور 
به تمام آموزش و پرورش مناطق و مدارس ابلاغ شده 
و خانواده ها موظفند چنانچه مواردی از تنبیه بدنی 

دیدند بلافاصله اعلام کنند.

نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی:

درمدارسبایدازتنبیههایغیربدنیاستفادهشود

عکس خبر 

اجرایی شدن تصمیم شورای عالی هماهنگی سران قوه در زمینه اصلاح قیمت بنزین اعتراض هایی را در برخی 
شهرها در پی داشت. مدارس شیراز که تعطیل بودند، بازگشایی شدند. 

رضا قادری / خبر گزاری ایرنا 

بازگشایی مدارس شیراز پس از تعطیلی
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زهرا وفایی /  گروه پارلمانی
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شهری
یک آسیب شناس:

سن اعتیاد به 15 سال رسید
برنا:  آهســته آهســته، زندگی را لابه لای زرورق 
می پیچد و دود می کند.دیگران خیال می کنند وافور 
کیفورش می کند اما تنها خودش می داند که دود و 
درد برایش یک طعم دارند. کسی نمی فهمد او از این 
وابستگی لعنتی چقدر خسته و بیزار شده است.بر 
اساس آخرین آمارهای منتشر شده، در حال حاضر 
حدود ۳ میلیون معتاد به مواد مخدر در کشور وجود 
دارد. برخــی از فعالان حوزه اعتیــاد معتقدند که 
سن شروع اعتیاد کاهش یافته است؛ به طوری که 

میانگین سنی افراد معتاد از ۱۵ تا ۶۵ سال است.
این درحالی است که حدود یک درصد از حدود ۱۴ 
میلیون دانش آموزی که در حال تحصیل هستند با 
معضل اعتیاد  دست و پنجه نرم می کنند. این آمار 
شاید به نظر کم بیاید، اما وقتی نگران کننده می شود 
که بدانیم این آمار در حال رشد است. مجید ابهری، 
آسیب شناس و رفتارشناس اجتماعی، کاهش سن 
اعتیاد در ایران را تائید کرد و گفت: این اتفاق نگران 
کننده است چراکه گرایش به اعتیاد از مصرف سیگار 
و قلیان آغاز می شود که متاسفانه توسط خانواده ها 

نادیده گرفته می شود.او ادامه داد: شایعات غلطی 
مانند »مواد مخــدر گیاهی اعتیادآور نیســتند« 
باعث می شــود که جوانان گرایش بیشتری نسبت 
 به مواد مخدر پیدا کنند بی آنکه نسبت به آن آگاه 

باشند. 
همچنین مصرف قرص های ریتالیــن و ترامادول 
توســط برخی از جوانــان در ایــام امتحانات نیز 
 نگرانی ها را تشدید می کند و لازم است آن را کنترل 

کنیم.
ابهری با بیان اینکه علت کاهش ســن اعتیاد، نفوذ 
افراد سودجو به مدارس است، عنوان کرد: از طرفی 
تغییر سبک زندگی  و بیشتر شدن مشغله والدین، 
باعث ایجاد شــکافی عمیق بین والدین و فرزندان 
شده است.این رفتارشناس تاکید کرد:  برای مبارزه 
با اعتیادِ جوانــان باید ارگان هایی نظیر ســازمان 
صداوسیما، نهادها و سازمان های دولتی و غیردولتی 
و همچنین خانواده ها دست به دست یکدیگر دهند 
تا جوانان کشور را که سرمایه های بزرگ این مرز و 

بوم هستند از آسیب دور نگه داریم.


